
 

 

Coaliția Națională ”Viața Fără Violență în Familie” 

Proces verbal 
Ședința Consiliului de Administrare/Adunării Generale 

Chişinău, 18 octombrie, 10:00 – 13:00 
 

Participanţi: 
Membrii Consiliului de Administrare: 

1. Valentina Bodrug-Lungu 
2. Lilia Potîng 
3. Eleonora Grosu 
4. Ion Babici 
5. Ina Grădinaru 
6. Vera Ciuchitu 
7. Victoria Rotaru 

Membrii Adunării Generale: 
1. Daniela Misail-Nichitin 
2. Natalia Vîlcu 
3. Elena Burcă 
4. Simion Sîrbu 
5. Tatiana Osadcii 
 

Facilitator/secretar: Veronica Teleucă, coordonatoarea Coaliției Naționale 
Natalia Rezneac, comunicatoarea, Coaliției Naționale 

 
 

Ordinea de zi: 
I. Implimentarea Planului de Acţiuni al Coaliţiei. Aderarea ONG „Interactions”, Transnistria. 

Coordonatoarea a prezentat agenda și a întrebat dacă sunt comentarii și obiecții la subiectele 
propuse. Agenda a ost aprobată, fără modificări. A fost menționat că în cadrul ședinței nu  vor fi 
adoptate deciziii, ședința avînd un caracter consultativ/informativ. 
Referitor la Planul de activitate şi statutul activităţilor (implimentate/neimplimentate) au fost 
prezentate activitățile: 
 

- elaborarea Raportului SHADOW privind implimentarea Convenției CEDAW cu 
suportul consultantului naţional, dl. Iurie Perevoznic, selectat de Centrul de Drept al 
Femeilor; 

Daniela Misail-Nichitin: 



A intervenit cu întrebări de clarificare raportul va fi prezentat ca raport comun al Coaliţiei Naţionale 
şi dacă în raport urmează a fi abordate aspectele ce ţin de violenţa sexuală. A menționat că este 
necesar de inclus violența sexuală, avînd în vedere  atitudinea reticentă a autorităților față de acest 
subiect și oportunitatea abordări la nivel inetrnațional a acestui subiect. Totodată, a specificat că este 
importnat cine va prezenta raportul pentru a evita situații cînd mai multe organizații nu coordonează 
între ele sau nu este persoana potrivită pentru a răspunde la întrebări. 
Eleonora Grosu: 
Aşa cum a fost discutat şi agreat anterior, Raportul Shadow privind implimentarea Convenţiei 
CEDAW va fi prezentat de către Coaliţie dar organizațiiile membre vor contribui. Consultantul 
naţional va prezenta un draft si membrii Coaliţiei vor interveni cu comentarii. A subliniat că este 
important ca reprezentanții societății civile să fie informați și să poată prezenta corespunzător 
raportul, reieșind din experiența anterioară. 
Valentina Bodrug-Lungu: 
În cadrul Platformei Egalității de Gen s-a discutat despre un raport mai larg pe dimensiunea de gen, 
totodată se va încerca de identificat resurse financiare în acest sens. Referitor la prezentarea 
raportului în cadrul esiunilor Comitetului CEDAW, agențiile ONU sunt interesate ca societatea civilă 
să fie prezentă la audieri. Trebuie să discutăm și cu ei dacă există posibilitatea de a finanța 
reprezentarea societății civile. Este important de decis cine va din Coaliție acest raport și persoana 
care-l va prezenta să fie o persoană potrivită. La următoarea ședință a grupului de lucru se poate 
discuta și acest aspect. 
 Cel mai probabil autoritățile vor prezenta raportul în luna martie și vor invita societatea civilă la o 
masă rotundă de discuții. La nivel național raportul Guvernului va fi prezentat și aprobat și  de către 
Comisia Guvernamentală pentru Egalitate între bărbați și femei și Comisia parlamentară pentru 
politica externă 
Ion Babici: 
Din practică, organizația care ghidează acest proces și contribuie financiar, deleagă persoana pentru 
prezentarea acestuia. Raportul poate fi prezentat ca Raportul pe țară din partea Coaliției iar persoana 
să fie delegată de organizația care finanțează această activitate. 
Veronica Teleucă: 
A fost utilizat termenul de violenţă domestică pentru a face distincţia dintre egalitatea de gen, care  
va fi abordată dacă colegii din Platforma Egalităţii de gen vor interveni separat dar comentariile 
noastre la obsevațiile Comitetului privind violența sexuală vor fi parte integrantă a raportului. 
În acest sens, au fost expediate solicitări Procuraturii Generale, Oficiului de Probațiune, CNAJGS şi 
Ministerului Afacerilor Interne. Referitor la delegarea unei persoane, vom discuta la finalizarea 
raportului și putem identifica anul viitor resurse financiare pentru delegarea unei persoane. 

- elaborarea unor propuneri de modificare a cadrului normativ în domeniul standardelor 
şi procedurii de acreditare a serviciilor sociale, cu suportul unui consultant 
internaţional (Camelia Proca) şi naţional (Tatiana Fomina), selectate de Centrul de 
Drept al Femeilor; 

Veronica Teleucă: 
Consultanta din România, dna Proca a prezentat analiza situației în domeniu din Republica Moldova 
și a înaintat un set de propuneri la standardele minime de calitate pentru prestatorii de servicii 
sociale. Experta națională, dna Fomina va actualiza Studiul privind acreditarea serviciilor sociale, 
elaborat în 2015 în contextul Raportului Costing of domestic violence și, totodată,  va elabora un set 
de recomandări la actele normative în domeniu. 
Menționez că anterior s-a discutat despre crearea unui grup de lucur interministerial prin ordinul 
ministrei sănătății, muncii și protecției sociale care va și lucra la procesul de modificare a cadrului 
normativ. Atunci cînd vom avea acest grup creat, vom putea prezenta concluziile și recomandările 



noastre. În acest sens, la finele lunii noiembrie, planificăm o ședință de lucru la nivel înalt cu 
reprezentanții Ministerului și Consilului. 
Simion Sîrbu: 
Analiza situației care a fost prezentată nu reflectă toatae aspectele și este foarte generală. Noi putem 
modifica doar standardele existente, pentr a nu avea un proces complicat. 
Daniela Misail-Nichitin: 
Este important de propus  modificarea complexă a cadrului normativ nu doar ce ține de standarde 
pentru că este important impactul pe termen lung pe care ni-l dorim și anume, existența unui 
mecanism de procurare a serviciilor sociale. Din acest considerent, modificările trebuie să intervină 
la mai multe acte normative, inclusiv la standarde, procedura de achiziții, etc. 
 

- elaborarea unui chestionar statistic în baza indicatorilor unici, cu suportul unui consultant 
naţional, selectat/ă de Centrul de Drept al Femeilor; 

Veronica Teleucă: 
Au fost publicați termenii de referință pentru selectarea consultantului national care va elabora 
conceptul de colectare a datelor statistice, indicatorii unici statistici și chestionarul de colectare a 
datelor. Această activitate este importantă pentru a avea indicatori unici și date veridice care le putem 
prezenta în cadrul acțiunilor de advocacy. Va fi organizată o ședință de lucru unde vor fi prezentați și 
discutați  indicatorii statistici de colectare și monitorizare. 

 
- organizarea unui atelier de instruire pentru psihologii CN, facilitat de Centrul ANNA 

din Rusia,  
Veronica Teleucă: 
Centrul ANNA din Rusia a primit aprobarea de la Fundația OAK pentru organizarea unui atelier 
pentru psihologi. Solicitarea noastră a fost de a avea un atelier de durată, divizat pe mai multe 
subiecte care au fost solicitate de către psihologi și compilate de Ina Grădinaru. 
Daniela Misail-Nichitin: 
Centrul La Strada a organizat instruiri de durată pentru psihologi dar din păcate observăm că din 
cauza fluxului mare de specialiști, o mare parte din psihologii instruiți deja nu mai activează. Acesta 
este cel mai mare risc. Totodată, pentru psihologi este foarte importantă supervizarea care la noi 
lipsește pentru că este costisitoare. În acest sens, se poate de gîndit ca eventual supervizarea să fie 
efectuată de către psihologi din România pentru că supervizarea o poate efectua doar un psiholog cu 
pregătire  și care este acreditat. 
Elena Burcă: 
Din experiența Casei Mărioara, pot să menționez că supervizarea este foarte importantă nu doar 
pentru psihologi dar și pentru echipă, mai ales cînd este vorba despre plasament și presiunea asupra 
echipei este mare. 
 Ina Grădinaru: 
Cînd ne-am întîlnit cu psihologii am dicutat că avem nevoie de supervizare. Totodată, este foarte 
bine că începem acest atelier pentru că psihologii începători care-și încep activitatea au mare nevoie 
de formare în domeniu. Și observăm acest lucru din experiența Centrului maternal din Drochia. 
Acum volumul de muncă este și mai mare pentru că judecătorii solicită prezența psihologului practic 
la toate ședințele de judecată, nu doar prezentarea raportului de evaluare psihologică. 
 

- planificarea şi organizarea unui atelier de instruire privind bunele practici de lucru a 
răspunsului multidisciplinar în domeniul prevenirii și combaterii violenței în familie, 
facilitat de consultanta Camelia Proca. 

Agenda atelierului este în proces de discuție și va fi transmisă și membrilor CN. 



- activitățile de sensibilizare (Programul II); Strategia COMBI și Campania 16 Zile 
Daniela Misail-Nichitin: 
Referitor la Stategia COMBI, în luna aprilie curent, membrii Coaliției au participat la atelierul de 
lucru privind elaborarea Strategieiși vreau să cunoaștem dacă au fost selectate conceptele. Anumite 
activități de sensibilizare ale Centrului La Strada sunt amînate pentru a nu a avea o suprapunere cu 
conceptele de sensibilizare care au fost selectate. 
Eleonora Grosu: 
Au fost selectate două concepte, pe subiectul implicarea bărbaților în viața de familie și prevenirea 
violenței prin comunicare asertivă. Se așteaptă decizia finanțatorului și ulterior vor fi informați și 
membrii CN. 
Veronica Teleucă: 
Pentru Campania de 16 Zile putem avea un brainstorming care sunt ideile de campanie ce pot fi 
organizate de Coaliție, inclusiv cu suportul partenerilor de la UN Women, Minister și Inspectoratul 
General de Poliție. Am renunțat la ideea spectacolului social ”Nu striga la mine” de Teatrul M.A.D.E 
pentru că anul acesta va fi organizat un spectacol social, în regia teatrului M.A.D.E cu suportul UN 
Women, creat de supravețuitoarele vioelnței în familie. Spectacolul se numește ”Iubirea nu doare”, 
va avea loc în mun. Chișinău și alte două localități și după acesta vom interacționa cu autoritățile. 
Ion Babici: 
Mesajul trebuie să fie în primul rînd pentru autorități, pentru că noi suntem reprezentanții societății 
civile care fac advocacy. Ar putea fi un eveniment mai diferit cum ar fi un protest adresat 
parlamentarilor și ministrilor, unde noi mergem în fața Guvernului și Parlamentului și le înmînăm 
mesajele noastre. Ar putea fi un protest, flashmob simultan în mai multe localități, ceva mai 
revoluționar. 
Daniela Misial-Nichitin: 
Trebuie să înțelegem care este mesajul acestei campanii, impactul pe care - l dorim și să înțelegem 
care sunt resursele umane de care dispunem. Fiecare organizație are deja o agendă pentru campanie 
și este dificil de implicat în toate activitățile Campaniei organizate de Coaliție. 
 

- consolidarea capacităților membrilor Coaliției prin organizarea instruirilor tematice 
Veronica Teleucă: 
Deja sunt foarte multe activități pe agenda Coaliției și voi elabora un calendar al activităților. Una 
din instruirile planificate este și un atelier de instruire pentru organizațiile noi din Găgăuzia. Va fi o 
instruire Peer to peer pe subiectele, consilierea psihologică, consilierea la telefon, asistența juridică. 
Această instruire a fost amînată din cauza lipsei de timp dar poate se va reuși la finele lunii 
noiembrie. 
Referitor la membrii noi; organizația ”Interactions” din Transnistria, directoare Oxana Alistratova, 
și-a exprimat intenția de a deveni membra a Coaliției Naționale. Pe data de 13 octombrie a fost 
efectuată o vizită în Tiraspol la sediul organizației unde coordonatoarea a făcut cunoștință cu 
activitatea organizației. Directoarea va transmite dosarul pe suport electronic care va fi expediat 
Consiliului pentru a decide atribuirea calității de membru. 
Membrii CN au menţionat că în cazul în care organizaţia corespunde criteriilor de aderare stipulate 
în Regulamentul de activitate, Consiliul  atunci dosarul va fi examinat și membrii Consiliului se vor 
expune.. 
 
II. Discuţii privind înregistrarea CN. Planificarea procesului de înregistrare/asigurare a 
sustenabilităţii. Argumente pro şi contra înregistrării. Coordonarea procesului. 

Veronica Teleucă: 



În fiecare an subiectul de a înregistra sau nu Coaliția este discutat la ședința Adunării Generale în 
luna ianuarie. Totuși, cînd discutăm acest subiect, nu nu avem o imagine clară care sunt riscurile și 
beneficiile înregistrării și cum trebue planificat procesul. Discuțiile despre înregistrare și pregătirea 
pentu acest proces, fie de a înregistra Coaliție, fie de a continua ca o platform neformală, sunt 
importante și din punct de vedere programatic; anul 2018 este ultimul an de implimentare a 
proiectului OAK și la mijlocul anului trebuie deja să cunoaștem cine î-și va asuma responsabilitatea 
elaborării unui nou proiect, cine va exercita pentru următoarea perioadă Secretariatul Coaliției, cine 
va finanța activitățile din 2018 prevăzute în Planul strategic dar care nu sunt acoperite financiar, etc.  
Menționez că anumite activități sunt în strînsă conexiune de această decizie cum ar fi, 
elaborarea/modificarea Regulamentului de activitate, elaborarea unor reguli pentru Consiliu, etc. 
Eleonora Grosu: 
Nu este clar de ce discuțiile despre înregistrare le inițiem acum, mai ales că nu sunt toți membrii. 
Practic dacă decidem acum, sunt membri care sunt excluși din procesul decisional. La ședința 
Consiliului din 21 iunie am decis să avem un grup de lucru care va analiza toate aspectele ce țin de 
înregistrare. Sau, dacă aceasta este solicitarea donatorului, atunci trebuie să cunoaștem. 
Veronica Teleucă: 
Cînd a fost propusă agenda, nimeni din cei prezenți nu au avut comentarii sau obiecții la subiectele 
propuse. Nu este o cerință expresă a donatorului, pentru că în cadul discuției  cu Președinta Fundației 
OAK, s-a discutat despre avantaje și riscuri. Cert este că Fundația OAK este interesată de a  avea o 
Coaliție puternică și consolidată în regiune, fie formală, fie neformală. 
Este important să discutăm cît mai mult pentru că nu toții membrii CN au o experiență relevantă în 
acest sens, cu excepția dlui Babici, Valentinei Bodrug-Lungu, Elenei Burcă sau a Danielei Misail-
Nichitin. Decizia va aparține Adunării Generale, doar că trebuie să fim pregătiți pentru că am avut 
exemplul cănd am decis structura Coaliției, nu am fost pregătiți și practice decizia a fost anulată 
imediat ce a fost votată. 
Elena Burcă: 
Personal sunt pentru înregistrarea Coaliției pentru că vor apărea problem cum și au fost anterior cu 
reprezentarea Coalișiei, elaborarea proiectului pentru Coaliție de către o organizație și asumarea 
rolului de lider. Am avut exemple cînd o organizație a prezentat Coaliția ca un proiect al ei și astfel 
de probleme vor mai apărea. Putem împreună să cîntărim, să analizăm totate punctele și să decidem, 
în caz contrar vom avea conflictele pe care le-am avut. 
Simion Sîrbu: 
Înregistrarea Coaliției va permite diversificarea surselor de finanțare. Cînd am discutat cu Ambasada 
Suediei despre finanțarea Centrului, am îneles că ei nu sunt dispuși să finanțeze organizații separate .  
Ar putea fi o persoană care elaborează propuneri de proiecte pentru mai multe organizații și am 
solutiona niște probleme financiare urgente și esențiale. 
Daniela Misail-Nichitin: 
Cine va exercita Secretariatul sau cine va scrie propunerea de proiect, nu sunt cele mai sensibile  și 
importante momente pentru că funcționalitatea Coaliției depinde nu doar de aspectele financiare.  
Coaliția are o misiune și valori și este în primul rind o platform de advocacy. Chiar și procedura de 
înregistrare din punct de vedere tehnic este simplă, mai dificil este să înțelegem care sunt persectivele 
dacă o înregistrăm și care sunt dacă nu o înregistrăm dar nu de condiționat înregsitrarea Coaliției 
doar de aspectele financiare.  
Sunt mai multe aspect de luat în considerare, maturitatea membrilor, pregătirea acestora, statutul 
instituțiilor publice, costurile care vor fi mult mai mari (costurile de întreținere, de personal), etc. 
Ion Babici: 



Înregistrarea Coaliției nu este doar un proces tehnic simplu pentru că această decizie în primul rind 
trebuie discutată pe intern, cu membrii fondatori, pregătit pachetul de documente, elaborat pachetul 
de documente, clarificat statutul  instituțiilor publice. 
Decizia de a deveni membru fondator al Coaliției trebuie discutată cu membrii fonadtori ai 
organizației și cu echipa. Eu propun ca fiecare din noi să meargă la organizația sa și să discute acest 
aspect. 
Daniela Misail-Nichitin: 
Propunerea mea este să organizăm un atelier de analiză în ianuarie 2018, facilitat de un consultant 
extern cu experiență la care vor fi prezenți toți membrii Adunării Generale pe subiectul înregistrării. 
Experiența grupului de lucru pe structură a demonstrat că nu tot timpul un grup de lucru este eficient. 
Supliemnta, acest subiect necesită o analiză foarte atentă. Acest atelier ar putea fi organizat  ca un 
atelier pentru consolidarea capacităților instituționale. 
Veronica Teleucă: 
Referitor la proiectul de lege privind simplificarea Codului de Procedură Civilă, dna Valentina 
Bodrug Lungu a expediat apelul către Dl. Prim-ministru și miniștri. Va fi stabilită o ședință unde 
repetat vor fi transmise obiecțiile Coaliției. 
Ca ultima remarcă, pentru ca acțiunile de advocacy să aibă impact, este necesar ca toate organizațiile 
să se consolideze și să întreprindă acțiuni comune. Atunci cînd doar o organizație transmite un aviz 
negative, cum a fost transmis de către Centrul de Drept al Femeilor, presiunea este mult mai mică și 
respectiv și atitudinea autorităților este corespunzătoare. 
Eleonora Grosu: 
Centrul de Drept al Femeilor va susține  poziția comună a tuturor organizațiilor când va fi necesar de 
pledat pentru o cauză comună. Nu este clar cum și cine a transmis acest aviz separat, cert este că 
trebuie să ne conjugăm eforturile. 
 
 

Concluzii: 
- Planificarea unei ședințe de lucru privind raportul CEDAW (la ședință urmează de 

discutat inclusiv aspectele ce țin de delegarea persoanei/lor care va prezenta raportul, 
identificarea resurselor financiare, etc). Raportul urmeaază a fi prezentat Comitetului 
CEDAW și autorităților din numele Coaliției și va conține comentariile referitor la 
violența în familie și violența sexuală; 

- Planificarea unei ședințe de lucru la care vor fi discutate concluziile dnei Tatiana 
Fomina (standardele minime de calitate, procedura de acreditare, mecanismul de 
achiziții);  

- Planificarea unei întîlniri cu reprezentanții Ministerului privind modificarea cadrului 
normativ în domeniul standardelor și mecanismului de achiziții a serviciilor sociale) și 
informarea membrilor CN; 

- Transmiterea conceptului COMBI membrilor CN de către CDF după aprobarea 
acestuia de către finanțatori; 

- Prezentarea dosarului complet al Asociației obștești ”Interactions” Consiliului de 
Administrare pentru expunerea asupra aderării; 

- Planificarea atelierului de instruire pentru psihologi; 
- Planificarea atelierului de instruire facilitat de dna Camelia Proca și informarea 

membrilor; 
- Planificarea unui atelier instituțional, facilitat de un expert, în luna ianuarie 2018, 

pentru a analiza beneficiile și riscurile aferente deciziei de înregistrare a Coaliției; 



- Transmiterea de către coordonatoare a analizei SWOT din Planul Strategic referitor la 
înregistrare și a altor informații relevante; 

- Elaborarea unui calendar al activităților pentru luna noiembrie-decembrie 2017; 
- Acţiuni de advocacy privind proiectul de lege (simplificarea Codului de Procedură 

Civilă) și informarea membrilor; 
- Colectarea ideilor privind Campania 16 Zile (protest/flashmob cu transmiterea unor 

mesaje de advocacy politicienilor, acțiuni comune cu UN Women/Minister, etc); 

 

Semnături: 
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